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خبر

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: با فوت 
۱۷۳ نفر دیگر از هموطنان مبتلا به کووید۱۹ در شبانه روز 
گذشته، تعداد جان باختگان این بیماری در ایران به ۷۹ هزار 

و ۷۴۱ نفر رسید.
مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
در اطلاعیه ای اعلام کرد: در شبانه روز گذشته و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، هفت هزار و ۱۰۷ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و ۶۲ نفر از 
آنها بستری شدند و مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو 

میلیون و ۸۹۳ هزار و ۲۱۸ نفر رسید.
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این اطلاعیه 
افزود: تاکنون دو میلیون ۴۲۵ هزار و ۳۳ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستانها ترخیص شده اند، چهار هزار 

و ۲۹۶ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ نیز در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند و ۱۹ 
میلیون و ۶۸۷ هزار و ۷۷ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 
کشور انجام شده است، بر اساس این گزارش، اکنون ۱۳ 
شهر کشور در وضعیت قرمز، ۲۱۴ شهر در وضعیت نارنجی، 
۲۲۱ شهر در وضعیت زرد قرار دارند. هیج شهری در وضعیت 

آبی قرار ندارد. 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین اعلام کرد: 
تاکنون سه میلیون و ۳۳۷ هزار و ۸۴۸ نفر دوز اول واکسن 
کرونا و ۵۰۸ هزار و ۶۷۲ نفر نیز دوز دوم را تزریق کرده و 
واکسینه شده اند. مجموع واکسن های تزریق شده در کشور 
به سه میلیون و ۸۴۶ هزار و ۵۲۰ دوز رسید، بر اساس آمار 
رسمی کشورها ویروس کرونا تاکنون حدود ۱۶۷ میلیون نفر 

را در دنیا به طور قطعی مبتلا کرده و بیش از سه میلیون 
و ۵۴۰ هزار نفر نیز بر اثر بیماری کووید۱۹ جان خود را از 

دست داده اند.
ویروس کرونا با دست آلوده یا عطسه، سرفه و حتی قطرات 
تنفسی از طریق دهان، بینی و چشم به افراد منتقل می شود. 
تنگی نفس، خستگی و بدن درد، اختلال در بویایی و چشایی 
و مشکلات گوارشی از جمله علائم بیماری کووید ۱۹ است. 
بیماری  نیز دچار  به ویروس  از ۸۰ درصد مبتلایان  بیش 

خفیف می شوند.
و  هندوستان  بزریل،  انگلستان،  در  کرونا  ویروس  جهش 
آفریقای جنوبی که موجب افزایش سرایت، بیماری زایی و 
مرگ و میر آن شده، نگرانی های جدیدی را در جهان به وجود 

آورده است.

اتاق بازرگانی ایران در مطلبی نوشت: زنگ خطر کم آبی 
آخرین  اساس  بر  است،  آمده  در  صدا  به   ۱۴۰۰ سال  در 
گزارش ها، تا بیستم اردیبهشت ماه، ۱۴۲ میلی متر بارندگی 
در کشور به ثبت رسیده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
۵۲ درصد کاهش یافته است و این می تواند هشداری برای 

بروز خشکسالی باشد.
افت  می دهد  نشان  اطلاعات  آخرین  که  خصوص  به   
در  آب  ذخیره  درصدی   ۲۰ حدود  شدن  کم  به  بارش ها 
مخازن سدهای کشور نسبت به مدت مشابه سال قبل و 
خالی ماندن حدود ۵۸ درصد کل ظرفیت عملیاتی سدهای 
مخزنی کشور منجر شده است، اتاق بازرگانی ایران درباره 
خطر از بین رفتن رشد مثبت بخش کشاورزی تحت تاثیر 

خشکسالی هشدار داد.
روایت آمارها از قطعیت بروز خشکسالی در سال ۱۴۰۰ در 
حالی است که تا اواسط سال گذشته، عده ای با اتکا به 
آمار بارندگی در دو سه سال اخیر، خبر از ترسالی های در 
راه می دادند؛ اما همان زمان و بعد سیل های مخرب دو 
سال گذشته کارشناسان خبره حوزه آب هشدار دادند که 
ایران در منطقه ای واقع شده که خشکسالی در ذات آن 
وجود دارد و ما باید با آن سازگار شویم و سبک زندگی خود 
را مطابق آن تغییر دهیم؛ چرا که خشکسالی و سیل دو 

روی یک سکه اند.
هشدارها درباره احتمال بروز خشکسالی و از بین رفتن 
رفتن  بین  از  واسطه  به  کشاورزی  بخش  مثبت  رشد 
جاری  سال  اردیبهشت  است.  جدی  کشاورزان  محصول 
مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی، با استناد به کاهش 
شدید ریزش های جوی در حوضه های اصلی آبریز و اثر 
آن بر مخازن سدها، بر ضرورت آمادگی برای سازگاری با 

خشکسالی در بخش های مختلف کشور تاکید و آثار و 
پیامدهای این موضوع را آسیب شناسی کرد. تنش آبی در 

شش استان بیش از مناطق دیگر است.
»ایران کشور کم  که هشدارهایی شبیه  است  قرن  نیم 
آبی است«، »آب برای آیندگان نداریم«، »جنگ آب در راه 
است« و... داده می شود و مشابه این گزاره ها به گوش 
همه ایران آشناست اما واقعیت این است که در تمامی 
سال های گذشته فقط یک بار، بندی تحت عنوان برنامه 
جامع خشکسالی در برنامه چهارم توسعه گنجانده شده و 
این بحران هرگز، بحران مهمی برای سیاستمداران ما نبوده 

که مبارزه با آن را در اولویت های خود قراردهند.

کدام استان ها در معرض تنش آبی قرار دارند؟

در نیمی از مناطق شش گانه آبی کشور، آب ورودی به 
سدها شدیداً کاهش پیدا کرده است، بر اساس داده های 
گزارش مرکز پژوهش های مجلس، استان های »اصفهان«، 
»هرمزگان«، »سیستان و بلوچستان«، »اردبیل«، »فارس« 
در  استان های  جمله  از  رضوی«  »خراسان  و  »مرکزی« 
مخازن  پُرشدگی«  »درصد  هستند،  آبی  تنش  معرض 
سدهای کشور ۵۸ درصد گزارش شده است، ترکیب این دو 
موضوع صحت اخبار منتشر شده در خصوص خطر کم آبی 

در سال ۱۴۰۰ را تأیید می کند.

کم آبی، زمینه ساز دیگر خاموشی ها

از  برق کشور  تا ۱۵ درصد  آنجا که ۱۰  از  دیگر،  از سوی 
نیروگاه های برق آبی تأمین می شود، کم آبی در ۱۴۰۰ به 
منزله کاهش پایداری کشور در زمینه تأمین انرژی برق 
است. وقتی آب و برق کشور با هم دچار کمبود شوند، 

طبیعتاً صنعت، خدمات و کشاورزی ایران تضعیف خواهد 
شد.

نیز در روزهای اخیر  نیرو  همانطور که می بینیم وزارت 
به طور مکرر بر چشم انداز نزولی تولید برق تاکید کرده است 
و اعتراض های گسترده ای به خاموشی های پی در پی به 
خصوص در کلان شهرها توسط مردم به وضعیت کنونی 

که  کشور  پیش روی  مشکلات  بزرگ ترین  می شود.  وارد 
در نتیجه کم آبی در ماه های آتی بروز خواهد کرد، عمدتاً 
شامل »احتمال بروز خاموشی در سطح صنایع متمرکز در 
مرکز ایران«، »دشواری تأمین آب برای بخش کشاورزی در 
اقصی نقاط کشور« و »افزایش مسائل زیست محیطی نظیر 

پدیده ریزگردها« است.

برای  ای  نامه  چهارشنبه  روز  جمهور  رئیس 
اساسی  قانون  اجرای  درباره  نگهبان  شورای 

ارسال کرد.
حجت الاسلام حسن روحانی، رئیس جمهور، 
قانون   113 اصل  راستای  در  چهارشنبه  روز 
و  نظر  اعمال  چگونگی  رابطه  در  اساسی 
بررسی صلاحیت داوطلبان انتخابات ریاست 

جمهوری نامه ای را به شورای نگهبان ارسال 
کرده است.

شورای  از سوی  تاکنون  جمهور  رییس  نامه 
و  است  نکرده  دریافت  پاسخی  نگهبان 
بررسی  نتایج  اعلام  پی  در  و  چهارشنبه  روز 
صلاحیت ها در شورای نگهبان رییس جمهور 
در جلسه هیات دولت اعلام کرد که به رهبری 

در این زمینه نامه نوشته است.
در اصل ۱۱۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران آمده است: پس از مقام رهبری رئیس 
جمهور عالی ترین مقام رسمی کشور است و 
مسئولیت اجرای قانون اساسی و ریاست قوه 
مجریه را جز در اموری که مستقیماً به رهبری 

مربوط می شود، بر عهده دارد.

کرونا در ایران

محیط زیست

حرف اول

تعداد بهبودیافتگان کرونا به دو میلیون ۴۲۵ هزار و ۳۳ تن رسید

ازسویاتاقبازرگانیایرانمطرحشد؛

هشدار درباره خطر توقف رشد مثبت بخش کشاورزی

درارتباطبابررسیصلاحیتداوطلبانانتخاباتریاستجمهوری؛

روحانی به شورای نگهبان نامه نوشت

»دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه 
شهید عبدالله کرمی  را گرامی می دارد
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جامعه

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
بررسی آمار تولید فروردین ماه سال ۱۴۰۰ نشان می دهد میزان 
تولید ۳۲ محصول اصلی و منتخب بخش صنعت و معدن 
نسبت به مدت مشابه پارسال روند مثبت و افزایشی داشته 

است.
»سعید زرندی« درباره روند تولید و صادرات در کشور با استناد به 
آمار مربوط به فروردین ماه سال گذشته، افزود: فروردین سال ۹۹ 
به دلیل شیوع گسترده بیماری کرونا، وضعیت تولید، صادرات و 

غیره روند کاهشی داشت که این روند متوقف شد.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت با تاکید بر رشد تولید در 
بخش صنعت، خاطرنشان کرد: در کالاهای منتخب صنعتی از 
۲۴ محصول، به غیر از الیاف اکریلیک، در ۲۳ محصول شامل 
انواع محصولات لوازم خانگی)ماشین لباسشویی، یخچال، کولر 
و غیره( انواع خودرو سواری و سنگین، کاغذ، چرم، روغن موتور، 

فیبر و نئوپان رشد تولید را شاهد بودیم.
زرندی درباره روند تولید در بخش معدن و صنایع معدنی 
اظهار داشت : در ۱۰ کالای اصلی و منتخب معدنی و صنایع 
معدنی نیز به غیر از آلومینا در ۹ محصول از جمله فولاد، مس، 
آلومینیوم، سیمان، کاشی و سرامیک رشد تولید نسبت به مدت 

مشابه سال قبل به ثبت رسید.
وی ادامه داد: صادرات محصولات غیرنفتی نیز با سه میلیارد 
دلار در فروردین ماه و واردات به میزان ۲ میلیارد و ۸۰۰ میلیون 

دلار، روند افزایشی را تجربه کرد.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت با بیان اینکه در ماه 
نخست سال ۱۴۰۰ بیش از ۲ هزار جواز تاسیس، ۳۴۷ پروانه 
بهره برداری، ۷۰ پروانه اکتشاف، ۳۰۶ پروانه بهره برداری معدن 

و ۵۳ گواهی کشف صادر شده است بیان داشت: همه موارد 
اشاره شده نسبت به فروردین ۹۹ با رشد صدور مواجه بوده اند.

زرندی گفت: در این مدت ۴۰۷ کارت بازرگانی، بیش از ۱۹ هزار 
و ۸۰۰ پروانه صنفی و ۲ هزار نماد اعتماد الکترونیکی صادر شد 
که در این بخش هم شاهد رشد صدور مجوز نسبت به مدت 

مشابه سال قبل هستیم.
سال گذشته تعداد ۳۶۲ شرکت و واحد تولیدی از بین یک هزار 
و ۱۱۰ واحد اصلی بخش صنعت و معدن موفق شدند رشد ۲۰ 
تا بیش از ۱۰۰ درصدی در تولید محصولات خود در مقایسه با 

سال ۹۸ را به ثبت برسانند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: جلوگیری از واردات ۵.۵ 
میلیارد یورو کالای غیرضروری طی سال گذشته، افتخاری 
برای دولت در راستای حمایت از تولید داخل و ممانعت از 

واردات بی رویه به کشور بوده است.
علیرضا رزم حسینی افزود: همچنین طی سال گذشته 
سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون یورو از اقلام ساخت داخل در 
صنایع مختلف استفاده و از واردات اقلام مشابه خارجی 

جلوگیری شد.
وی اضافه کرد: اقلام داخلی نیز طبق گفته افرادی که از آنها 
استفاده کرده اند، کیفیت بسیار خوبی داشته و در کنار آن از 

قیمت بسیار مناسبی نیز برخوردار بوده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه با اشاره به بازدیدهای 
مفصل صورت گرفته طی ۲ روز گذشته از واحدهای صنعتی 
آذربایجان غربی، روند تولید را در این استان رو به جلو و 

دارای شتاب مناسب ارزیابی کرد و ادامه داد: مردم و فعالان 
اقتصادی این استان در تولید و تجارت نقش آفرینی می 

کنند که باید به این همت، تبریک گفت.
رزم حسینی اظهار کرد: مطالبه همه فعالان صنعتی در 
شهرستان های مختلف آذربایجان غربی، گسترش شهرک 
های صنعتی است و علاوه بر نیاز به سرمایه گذاری جدید، 
واحدهای صنعتی فعلی نیز فضای بیشتری را برای تولید 
مطالبه می کنند که امیدواریم این امر را بتوانیم تحقق 

ببخشیم.
وی با اشاره به بازدید از کارخانه نساجی خوی بیان کرد: 
این کارخانه به صورت چهارشیفته با هزار نفر نیرو مشغول 

فعالیت است و سالانه فقط پنج روز تعطیل می شود.
وی گفت: مدیرعامل این واحد تولیدی بزرگ در این سفر، 
دنبال دریافت مجوزهای طرح توسعه بود که نشان دهنده 

بازار مناسب برای تولیدات این بخش است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در حوزه معدن نیز 
آذربایجان غربی ظرفیت های بسیار خوبی دارد و معدن 
طلای زرشوران تکاب با تولید بالای یک تن، امسال ۲۰ 

درصد افزایش تولید خواهد داشت.
رزم حسینی گفت: با همکاری ایدرو و بخش خصوصی، 
شهرک صنعتی ویژه سنگ های تزیینی در خوی به سرانجام 
می رسد و از خروج سنگ خام از این منطقه و آذربایجان 

غربی جلوگیری خواهد شد.
به  روز جمعه  بامداد  که  تجارت  و  وزیر صنعت، معدن 
آذربایجان غربی سفر کرده، دیروز حوزه تولید، صنعت و 
تجارت جنوب آذربایجان غربی را مورد بازدید قرار داده و 
امروز، شنبه نیز از واحدهای تولیدی و گمرکات شمال 

استان بازدید می کند.

وزیر نیرو گفت: مجوز لازم برای تامین ۱۲۵ میلیون دلار منابع 
ارزی ایران در عراق برای خرید ۱۶ میلیون دوز واکسن کوواکس 

و انتقال این مبلغ به یک بانک اروپایی صادر شد.
»رضا اردکانیان« افزود: با پیگیری های مستمر مجوزهای لازم 
برای صدور حواله ۱۲۵ میلیون دلاری از منابع پولی ایران از 
بانک تجارت عراق به بانک سوییسی برای تامین ۱۶ میلیون 
دوز واکسن کوواکس )سبد واکسن های مورد تایید سازمان 

بهداشت جهانی( اخذ شد.
اداری  ترتیب  پایان هفته  تا  انتظار می رود  داد:  ادامه  وی 
این کار انجام گرفته و به زودی این واکسن ها در اختیار 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی ایران قرار بگیرد، 
۱۲ اردیبهشت ماه امسال وزیر نیرو گفت: ارز مورد نیاز خرید 
واکسن کرونا از روسیه از محل مطالبات  ایران از عراق تامین و 

به زودی نخستین پرداخت انجام می شود.

»معاونطرحوبرنامهوزارتصنعت،معدنوتجارت«اعلامکرد:

۳۲ محصول صنعتی و معدنی در 
فروردین۱۴۰۰ رشد داشته است

»وزیرصنعت،معدنوتجارت«خبرداد:
در راستای حمایت از تولید داخل، از واردات بی رویه

 به کشور ممانعت شده است

»وزیرنیرو«خبرداد:

۱۲۵میلیون دلار از منابع مالی در عراق برای خرید ۱۶میلیون 
واکسن اختصاص داده شد

جامعه

باید جدی تر نگریست، بیش از هر زمان دیگر، زندگی هیچوقت 
آسان و منصفانه نبوده و حالا با اضافه شدن کلید واژه های 
»تحریم« یا »تورم« و »کرونا« به کلمات روزمره، زندگی روی 

دشوار  خود را هم به ما نشان داده است.
به واقع چه باید کرد؟ براستی قبلا چطور زندگی می کردیم؟ 
تا همین چند سال قبل و حتی هنگام جنگ تحمیلی هم 
خرید اقلام روزمره برای ما دشوار نبود، از مراکز خرید با  بسته 
های بزرگ و خریدهای پُرپیمون بیرون می آمدیم، برای خریدن 
کفش خوب یا پوشاک دیگر استرس نداشتیم، پدرها شرمنده 
فرزندان نبودند و در مهمانی ها  چند نوع غذا سالاد و نوشیدنی 
سرو می کردیم، دلار ارزان  بود و اجناس وارداتی را هم با نرخ 
مناسب تهیه می کردیم، یادش بخیر اوضاع خیلی بهتر از حالا 
بود، اما الآن شرایط همه ما دشوار شده است، هر چند دیگر 
این پاندمی باعث شده است، دورهمی ها به حداقل برسد و 
یا شاید همین ویروس خوب بهانه ای شده است برای کمتر 
در کنار هم بودن و صدالبته بهانه ای برای کمتر حس کردن 

فشارهای اقتصادی....
البته می دانم قبلاً هم برای خیلی از ما شرایط رویایی نبود، اما 
حالا از قبل هم دشوارتر شده است و خیلی ها همان حداقل ها 
را هم ندارند، کنترل نرخ ارز که همیشه در دوره های مختلف 
با فشار دولت حاکم، روی  نرخ خاصی و غیر واقعی ثابت نگه 
داشته می شد، با بازگشت تحریم ها و البته برخی از آقازاده های 

از خدا بی خبر، از دست دولت مردان خارج شده است.
نتیجه  مهمترین  کالاها،  قیمت  رویه  بی  رشد  و  »گرانی« 
فشارهای استکبار بر  مردم ایران است و قطعا رفاه زندگی 
مردم به خصوص اقشار ضعیف تر لحاظ درآمدی را تحت تأثیر 
قرار می دهد و آن هم در شرایطی که اکنون باید در دو جبهه 
بجنگیم، براستی در چنین شرایطی چه باید کرد؟ آیا در روزهایی 
که ویروس منحوس کرونا و همچنین تورم و گرانی چنین 
مردم را تحت فشار شدید قرار داده است و گرانی و تورم نیز 
بیداد می کند چه باید کرد؟ دیگر توانی برای اقشار ضعیف 

جامعه باقی نمانده است.
خوب است کمی به گذشته نگاه کنیم، آیا واقعاً تا چندی پیش 
سبک زندگی مان کاملا خوب و ایده آل  بود؟ این روزهای 
دشوار هرچه نداشته باشد، یک تغییر در سبک زندگی ما ایرانی 
ها به خصوص در شهرهای بزرگ ایجاد خواهد کرد، هر چند به 
لطف این بیماری منحوس، این دورهمی ها به حداقل رسیده 
است اما بازهم با توجه به طولانی شدن دوره آن، مردم باز هم 
به زندگی عادی خود روی آورده اند، پس بهتر است حداقل در 

این  دورهمی ها کمی تغییر ایجاد کنیم، بالاخره ما باید به فکر 
خودمان باشیم.

هر چند بازهم مکرراً هشدار می دهیم تا مدتی از این دورهمی 
ها بپرهیزیم اما از آنجا که می بینیم مردم کمتر توصیه ها را 
جدی می گیرند پس لاقل می توانند اندکی در هزینه تغییرات 

صورت دهند.
تغییر سبک زندگی، ابعاد زیادی دارد که به اندازه غذا درست 
کنیم تا دور ریز نداشته باشیم، تهیه چند نوع غذا اصرار نداشته 
باشیم، حتی مهمانی ها را با شراکت مهمان و میزبان در تهیه 
غذا برگزار کنیم تا تحت فشار اقتصادی دیدارها کمتر نشود، 
بیشتر پس انداز کنیم به فکر ایجاد کارهای مهم جدید باشیم، 
بنزین کمتری در خیابان ها بسوزانیم و از دور زدن های بیهوده 
و پر خطر حذر کنیم بازهم می گویم، ما باید فکری به حالِ 

خراب خودمان کنیم.
از همه مهم تر هم باید بدانیم کسانی هستند که، این روزها 
برایشان دشوار تر از ما می گذرد، اگر صاحب خانه ایم، یا کاسب 
هستیم و کسب و درآمد قابل توجهی داریم، بیشتر به فکر 
مستاجرین وهم نوعان خود باشیم، اما آیا در این مدت که 
معلوم نیست چه کسی می ماند و چه کسی نه، درست رفتار 
می کنیم؟ البته که نه! افزایش یکباره و نجومی کرایه، مایحتاج 
روزمره، دارو و.... هزاران چیز دیگر ما را به این فکر می رساند 

که به اخرالزمان رسیده ایم!
شک نکنید این روزهای سخت هم به پایان خواهد رسید و در 
آخر چیزی که ماندگار است، ایران و انسانیت ایرانی بودن است 

و کرنش زندگی در مقابل ما...

دیگربایدفکریبهحالخودکنیم؛

زندگی در ایرانِ ما، گران تر 
و البته سخت تر از همیشه!

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »شیرین روحانی زاد«
  - شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد

فرشیدگلهداری

نویسندهوخبرنگار
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شهری »دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »پرویز ورجاوند«
 - باستان شناس و سیاست مدار فقید - را گرامی می دارد

بیولوژیک  فرآورده های  و  دارو  امور  بقایی مدیر  امیر  دکتر 
معاونت غذا و دارو البرز در مورد چگونگی توزیع انسولین 
های قلمی گفت: در حال حاضر دستورالعملی از سوی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و یا سازمان غذا و دارو برای 
تغییر روش توزیع انسولین های قلمی و یا دریافت حواله از 

معاونت درمان و ثبت نام در سامانه ابلاغ نشده است.
وی ادامه داد: تحویل این دارو همچنان به شکل سابق بوده و 
متقاضیان با همراه داشتن معرفی نامه معتبر از سوی معاونت 
غذا و دارو البرز و نسخه پزشک متخصص بر اساس سهمیه 

ماهانه خود به داروخانه های منتخب مراجعه فرمایند، تاکنون 
به طور رسمی ثبت نام و مراجعه بیماران دیابتی در سامانه 
طرح ریجستری بیماری های نادر جهت صدور معرفی نامه 
برای دریافت انسولین اعلام نشده است و تا اعلام رسمی از 
سازمان های ذی ربط توزیع انسولین طبق روال سابق انجام 
می شود. دکتر بقایی تصریح کرد: اطلاعات مربوط به صدور 
معرفی نامه ، داروخانه های منتخب و پلان توزیع انسولین 
قلمی در سایت رسمی معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم 

پزشکی البرز fd.abzums.ac.ir قابل مشاهده می باشد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز گفت: متاسفانه در ۲۴ 
ساعت گذشته شش بیمار کووید ۱۹ جان خود را از دست 

داده اند و مجموع جان باختگان این بیماری در استان به  ۴۰۱۶ 
نفر رسیده است.

دکتر محمد فتحی در خصوص آخرین وضعیت کرونا در البرز، 
گفت: در شبانه روز گذشته،  ۵۳ بیمار با علائم کووید ۱۹ در 

مراکز درمانی استان بستری شده اند.
وی افزود: مجموع کل  موارد بستری شامل قطعی، محتمل 
و مشکوک از ابتدای شیوع کرونا تا امروز در استان البرز ۴۴ 

هزار و ۷۲  نفر است.
فتحی با بیان اینکه در حال حاضر  تعداد ۷۰۷ نفر شامل موارد  
قطعی، محتمل و مشکوک، در مراکز درمانی بستری هستند 
افزود: از این تعداد، ابتلای  ۳۱۹  نفر به بیماری  کووید ۱۹، تا 

این تاریخ قطعی شده است.
وی افزود: متاسفانه در ۲۴ ساعت گذشته شش بیمار کووید 
۱۹ جان خود را از دست داده اند و مجموع جان باختگان این 

بیماری در استان به  ۴۰۱۶ نفر رسیده است.
 فتحی در پایان تصریح کرد: خوشبختانه از ابتدای شیوع کرونا 

تا کنون ۳۹ هزار و ۳۴۱ نفر از مراکزدرمانی ترخیص شده اند.

البرز  صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
در  صنایع دستی  فاز  ایجاد  منظور  به  لازم  پیگیری های  از 

شهرک های صنعتی استان خبر داد.
فریدون محمدی اظهار کرد: در نشستی با حضور سرپرست 
معاونت صنایع دستی و هنرهای سنتی اداره کل و معاون فنی 
و مدیر برنامه ریزی شرکت شهرک های صنعتی، مباحثی در 
خصوص ایجاد شهرک ویژه صنایع دستی و هنرهای سنتی 

استان مطرح و مصوب شد.
وی ادامه داد: با اجماع طرفین، بنا شده یکی از شرکت های 
صنعتی امید البرز به عنوان پایلوت اجرای این  طرح انتخاب 

شود.
این مسئول در ادامه ضمن تأکید بر مزایای راه اندازی شهرک 
مختص صنایع دستی اظهار کرد: بنابراین مقرر شد در مدت 
زمان کوتاهی تفاهم نامه دو جانبه ای در راستای  ایجاد فاز 
صنایع دستی در شهرک صنعتی منعقد شده و پروژه وارد 

مراحل اجرایی شود.
محمدی با اشاره به اهمیت و ارزش پروژه مذکور افزود: به 

موجب این تفاهم نامه با احداث صد کارگاه صنایع دستی با 
در نظر گرفتن امتیازات اختصاصی از جمله اقساط بلند مدت 
واحدهای تولیدی به منظور واگذاری به هنرمندان و فعالان 

حوزه صنایع دستی موافقت شد.

فاضلی هریکندی با اعلام تایید ابطال مزایده واگذاری 
بیمارستان امام خمینی)ره( کرج از تحویل آن به مالکان 

واقعی خبر داد.
رئیس کل دادگستری استان البرز با اشاره به صدور حکم 
قطعی به ابطال واگذاری بیمارستان امام خمینی)ره( کرج 
گفت: با توجه به اینکه در فرآیند واگذاری بیمارستان امام 
خمینی)ره( کرج شرایط مزایده به درستی رعایت نشده 
بود، پس از طرح دعوا توسط بنیاد شهید و امور ایثارگران 
کشور به عنوان یکی از مالکین این بیمارستان، رسیدگی 

به آن در یکی از شعب دادگاه حقوقی کرج آغاز شد.
در  نظارتی  نهادهای  از  یکی  گزارش  از  بعد  افزود:  وی 
انجام  فرآیند  در  قانونی  مقررات  رعایت  عدم  خصوص 

مزایده و واگذاری بیمارستان و نیز تخلفات صورت گرفته 
پس از  واگذاری آن، موضوع به صورت ویژه در دستور 
کار قرارگاه صیانت از بیت المال دادگستری کل استان 
ابعاد  از  برخی  شدن  روشن  از  بعد  و  گرفت  قرار  البرز 
قضیه، مالک دیگر این بیمارستان یعنی سازمان همیاری 
شهرداری های استان البرز نیز دادخواست ابطال مزایده و 

استرداد بیمارستان را مطرح کرد.
نماینده عالی قوه قضائیه در استان البرز با بیان اینکه پس 
از رسیدگی به این پرونده در دادگاه بدوی و تجدیدنظر و 
به موجب احکام قضایی صادرشده، مزایده و نیز قرارداد 
واگذاری ابطال و امکان استرداد بیمارستان نیز به مالکین 
اصلی فراهم شد، اضافه کرد: این رای از تضییع بیش از 
یک هزار و دویست میلیارد تومان از اموال بیت المال 
جلوگیری کرد. وی با اشاره بر تایید رای دادگاه حقوقی 
کرج از سوی دادگاه تجدیدنظر استان البرز، اظهار کرد: 
با توجه به صدور رای قطعی از سوی دادگاه تجدیدنظر 
استان، در حال حاضر این بیمارستان آماده تحویل به 
مالکین اولیه است که امیدواریم با تحویل بیمارستان به 
مالکین اصلی و برنامه ریزی آنها برای اداره بهینه آن، این 
بیمارستان وارد چرخه درمانی استان شده و ضمن ارائه 
خدمت به مردم شریف استان، آرامش در بین کارکنان 

خدوم و بازنشستگان محترم آن برقرار شود.

مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی 
پیام استان البرز از راه اندازی کریدور حمل و نقل کالا و 
خدمات بین این منطقه و کشورهای منطقه و خاور دور 

در آینده نزدیک خبر داد.
نادر ثناگو مطلق افزود: به این منظور در حال رایزنی و 
انجام مذاکرات با کشورهای هاب لجستیک در منطقه 
و خاور دور با هدف ایجاد یک اتحاد استراتژیک برای راه 

اندازی این  کریدور هستیم.
وی با اشاره به نامگذاری امسال از سوی مقام معظم 
رهبری به عنوان تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها 
به  ها  پشتیبانی  توسعه  برای  شک  بی  داشت:  اظهار 
خصوص در بخش کالا و خدمات و رشد روند فعالیت 
بخش خصوصی نیازمند ارائه راه های جدید هستیم که  
در این بین به عنوان بخش دولتی وظیفه مان این است 

که این راه را هموار سازیم.
ثناگو مطلق خاطر نشان کرد: به این منظور به دنبال این 
هستیم تا با برقراری هر چه بیشتر ارتباط بین شرکت 
های مستقر در منطقه با شرکت های خارجی، علاوه بر 
تامین نیاز شرکت های داخلی در مواردی از جمله تامین 
مواد اولیه شاهد انتقال تکنولوژی به داخل کشور و بومی 

سازی آن نیز باشیم.
وی در بخش دیگری از سخنان خود به فراهم سازی 
در  خارجی  های  شرکت  استقرار  برای  ها  ساخت  زیر 
منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه بین المللی پیام اشاره 
رایزنی هایی در جهت جذب سرمایه  و عنوان داشت: 
منظور  همین  به  و  انجام  منطقه  در  خارجی  گذاران 
تفاهم نامه هایی نیز منعقد شده که به زودی به مرحله 

اجرا خواهند رسید.

»مدیراموردارووفرآوردههایبیولوژیکمعاونتغذاودارو«البرزاعلامکرد:

توزیع و تحویل انسولین های قلمی به بیماران دیابتی 
طبق روال قبل انجام میشود

تعداد فوتی های کرونا در البرز از ۴ هزار نفر عبور کرد

»مدیرکلمیراثفرهنگی،گردشگریوصنایعدستیالبرز«خبرداد:

پیگیر ایجاد فاز صنایع دستی در شهرک های صنعتی البرز هستیم

»رئیسکلدادگستریاستانالبرز«خبرداد:

با ابطال واگذاری بیمارستان امام خمینی)ره( کرج،
 از تضییع 1200 میلیارد تومان جلوگیری شد

کریدور حمل و نقل بین البرز و کشورهای منطقه راه اندازی می شود

البرز چه خبر؟

رئیس شورای اسلامی شهر کرج گفت: شورای دوره پنجم 
به شهر و ظرفیت های آن نگاه کلی و کلان داشته و تلاش 
ترین حد  در مطلوب  کالبدی شهر  از فضاهای  کند  می 

ممکن برای مباحث فرهنگی اجتماعی بهره بگیرد.
فرهنگ  باغ  از  برداری  بهره  حاشیه  در  نژاد  سلیم  اکبر 
کمیسیون ملی یونسکو-ایران که در پارک ایران کوچک با 
حضور جمعی از چهره های فرهنگی و دبیرکل کمیسیون 
ملی یونسکو و اعضای شورای شهر ، شهردار کرج، مسئولین 
کشوری، استانی و شهری و اصحاب رسانه برگزار شد، اظهار 
ظرفیتهای  از  ای  مجموعه  و  وجهی  چند  کاربرد  داشت: 
فرهنگی ، اجتماعی و هنری در این مجموعه دست به 
دست هم داده است تا مردم کلانشهر کرج و سایر استانها 

به بازدید از این مجموعه علاقه مند شوند.
این  در  اینکه  بیان  با  کرج  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
باغ فرهنگ با ساخت بناهای تاریخی و قدیمی ایرانی از 

استان های مختلف، تنوع فرهنگی ایران به نمایش گذاشته 
فاخر  ای  مجموعه  عنوان  به  فرهنگ  باغ  از  است  شده 
در حوزه فرهنگی یاد کرد و  افزود: پیش تر تفاهم نامه 
همکاری کمیسیون ملی یونسکو- ایران و شهرداری کرج 
به منظور گسترش هرچه بیشتر همکاری های فرهنگی به 

امضا رسیده است.
سلیم نژاد با تاکید بر اینکه اتفاق خوب فرهنگی در حوزه 
زیرساختهای فرهنگی در این کلانشهر رخ داده است، بیان 
کرد: ساخت و احداث باغ ایران کوچک و در کنار آن باغ 
فرهنگ اتفاق خوب و مبارکی است و باید در نگهداری این 

مرکز عظیم فرهنگی کوشید.
وی گفت: باغ فرهنگ کرج فضايي همسو با ارزش هاي 
معنايي و محيطي با  انسان  دارد و مطمینا این مرکز 
فرهنگی منجر به تغییر رفتار فرهنگی در راستای حرکت به 

سمت شهری پویا و خوب خواهد شد.

»اکبرسلیمنژاد«بیانکرد:

باغ فرهنگ، مجموعه ای فاخر که با تلاش 
شورای دوره پنجم محقق شد
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فرهنگی

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم گفت: برای ایجاد برند 
برتر گردشگری در قشم باید ظرفیت های مختلف این 
جزیره به شکلی منظم احصا شود که برای تحقق آن طرح 
جامع گردشگری برای نقاط مختلف جزیره تدوین می شود.

علی درویش پور روز گذشته در بازدید از روستاهای سهیلی 
و لافت قشم افزود: روستاهای قشم دارای جاذبه های 
خدادادی و طبیعی فراوانی جهت جذب گردشگر هستند.

وی ادامه داد: با مدیریت ورود گردشگران مناطق جذاب 
راه  ایجاد اشتغال در جامعه محلی،  بر،  قشم می توان 
اندازی کسب و کارهای جدید و ارتقای کیفیت زندگی 

ساکنان بخش های مختلف تاثیرات مثبتی گذاشت.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم خاطرنشان کرد: با 
برنامه ریزی و استفاده از صاحب نظران، متخصصان و 
همراهی مردم جزیره تلاش می شود تا قشم به جایگاه 

نخست گردشگری کشور نایل شود.

اقامتگاه های بومگردی مطبوع ذائقه گردشگران

وی تصریح کرد: اقامتگاه های بوم گردی با رعایت بالاترین سطح 
استانداردها، ضوابط محیط زیستی و سازگاری با معماری و 
سیمای منطقه، ضمن تعامل با جامعه محلی زمینه حضور و 

ارائه خدمات مناسب به گردشگران را فراهم می کنند.
دروش پور افزود: این مراکز با حفظ و احیای معماری و 

طراحی بومی و محلی، سنت و مدرنیته را به یکدیگر پیوند 
می دهد و بخشی از خصوصیات جذاب و بی نظیر زندگی 

اقوام ایرانی را معرفی می کند.
وی ادامه داد: به دلیل ظرفیت های موجود، امروزه ذائقه 
گردشگران داخلی و خارجی به استفاده از اقامتگاه های 

سنتی و محلی گرایش پیدا کرده است.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم اظهار کرد: ساماندهی 
بندر تاریخی لافت نیز به عنوان یکی از دروازه های مهم 
ورود گردشگر، یکی از اولویت های مهم حوزه گردشگری 

جزیره است.
وی افزود: با استفاده از همه ظرفیت های موجود تلاش 
می شود مشکلات و مانع های موجود در مسیر تکمیل 
طرح های بهسازی معابر و زیباسازی مبلمان شهری و 

روستایی در نقاط گردشگرپذیر جزیره برطرف شود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم در پایان گفت: صنعت 
امید  که  است  قشم  جزیره  توسعه  محور  گردشگری 
می رود بر اساس طرح های جامع و راهبردی، از تمامی 
ظرفیت های جزیره زیبای قشم برای رونق گردشگری و 

توسعه زیرساخت ها استفاده شود.
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد قشم به همراه فرماندار این 
شهرستان و دیگر مسئولان محلی از روستاهای سهیلی و 

لافت بازدید کردند.

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان سمنان با اشاره به ثبت ملی قله شاهوار، 
گفت: مجوز بهره برداری از معدن در شاهوار با توجه به ثبت 

ملی این اثر طبیعی باید محدود و زمان آن تمدید نشود.
به گزارش »دنیای هوادار«، حمیدرضا دوست محمدی روز 
گذشته در نشست خبری در محوطه خانه تاریخی طاهریان، 
اظهار داشت: برای بهره برداری از محوطه اطراف قله شاهوار 
راهبرد تعیین می شود و در صورت اجرای راهبردها اطراف 

قله نیز به عنوان محوطه ثبت ملی خواهد شد.
وی با اشاره به ضرورت حفاظت از جنگل ابر به عنوان یک 
اثر طبیعی ثبت جهانی شده، گفت: ضرورت دارد به منظور 
کاهش تخریب جنگل از سوی عامل انسانی تمهیدات ویژه 

اندیشیده شود.
و  گردشگری  میراث فرهنگی،  کل  اداره  کرد:  اضافه  وی 
صنایع دستی با تعریف برنامه و راهبرد و ارائه مشاوره همراه 

دیگر متولیان در حفاظت از آثار ارزشمند طبیعی است.

کاروانسرای شاه عباسی سمنان از بند زندان تا بند 
ضوابط اداری

دوست محمدی بیان کرد: در گذسته کاروانسرای شاه عباسی 
شهر سمنان در بند زندان بود الان در بند ضوابط اداری 

است.
وی تصریح کرد: کاروانسرای شاه عباسی روزگاری در مسیر 
جاده ابریشم به کاروانیان خدمت رسانی می کرد و در سال 
۶۰ ۱۳تا ۶۳ ۱۳به وسیله اداره میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی در حال تکمیل بود تا محل کار این اداره 

شود، اما با توجه به شرایط به عنوان زندان استفاده مورد 
استفاده قرار گرفت. 

دوست محمدی یادآور شد: کاربری کاروانسرای شاه عباسی 
در گذشته زخم های عمیقی را بر بدنه آن ایجاد کرد.

وی خاطرنشان کرد: با وجود مجوز صادر شده از سوی 
رئیس قوه قضائیه اما کاروانسرای شاه عباسی سمنان هنوز 

در گیر و دار ضوابط است.
اداری به  تاریخی تشکل های  آثار  به گفته وی، فروش 
غیر ممنوع است و باید به میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی واگذار شود و برای واگذاری به شهرداری باید 

روند قانونی طی شود.
دوست محمدی بیان کرد: کاروانسرای شاه عباسی تحت 
نظر صندوق  زیر  تا  بگیرد  قرار  میراث فرهنگی  مدیریت 
توسعه صنایع دستی و فرش دستباف و احیاء و بهره برداری 
از اماکن تاریخی و فرهنگی باشد و بعد از مرمت به مزایده 

گذاشته شود.
وی یادآور شد: اکنون حذف الحاقی های کاروانسرا زیرنظر 

کارشناسان میراث فرهنگی در حال انجام است.
سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی استان سمنان گفت: طبق مصوبه شورای ترافیک 
تردد خودرو در خیابان امام )ره( محدود می شود، اما حذف 
کامل تردد خودرو در این مسیر در گرو همراهی کاسبان 

این خیابان و مردم است.

لزوم همراهی مردم در توسعه گردشگری

سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 

دستی استان سمنان گفت: برگزاری فن تور برای آشنایی 
شهرداران در زمینه احیای بافت تاریخی کمک کننده است 

و برگزاری چنین توری در استان پیگیری می شود.
وی ادامه داد: میراث فرهنگی با تعیین راهبرد و انجام 
طرح های مطالعاتی شرایطی را تعریف کرده است که طبق 
مطالعات نمای بنا در بافت تاریخی باید متناسب و متعارف 
باشد. سرپرست اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان سمنان گفت: حفظ آثار تاریخی و 
توسعه گردشگری در گرو فرهنگ سازی و همراهی مردم 

است و برای تحقق این راهبرد رسانه نقش موثر دارد.

شاهوار در معرض آسیب از معدنکاری

ارتفاع  متر  هزار  چهار  حدود  با  ایرنا،شاهوار  گزارش  به 
بلندترین قله استان سمنان و در مرز استانهای سمنان و 

گلستان ، در منطقه البرز شرقی واقع است.
جلوگیری از برداشت از معدن بوکسیت در کوه شاهوار در 
چند سال گذشته به یکی از مهمترین چالش های مردم به 
ویژه دوستداران محیط زیست در شهرستان شاهرود تبدیل 
شده بود. به گفته مخالفان ، برداشت از معدن موجب 
نابودی ذخیره گاه های آب و آلودگی آن به مواد معدنی 
خطرناک و نابودی زیستگاه درخت کمیاب ارس کوهی 
و نیز حیوانات در حال انقراض مانند خرس در منطقه 

می شود.
با پیگیری های انجام شده و مطالبات مردمی هم اکنون 
این معدن به صورت موقت تعطیل است اما گروه های 
مردم نهاد حامی محیط زیست و دیگر اقشار مردم نگران 
تلاش  خاطر  همین  به  هستند،  معدن  فعالیت  ادامه 

می کنند تا تعطیلی معدن دایمی شود.
حال با ثبت ملی شاهوار به یکی از مهم ترین دغدغه 
تخریب  از  درخصوص جلوگیری  مردم شاهرود  های 
این اثر پاسخ داده شد، چرا که در نامه مونسان خطاب 
به استاندار سمنان آمده است که اثر یادشده ضمن 
رعایت حقوق مالکانه تحت نظارت و حمایت وزارت 
و  حفاظتی  ضوابط  تدوین  و  است  فرهنگی  میراث 
تعیین عرصه و حریم آن بر عهده این وزارتخانه خواهد 
و  اقدام  یا  و  تصرف  و  دخل  هرگونه  بود. همچنین 
عملیاتی که منجر به تخریب یا تغییر در اصالت اثر 

شود ممنوع  است.

»مدیرعاملسازمانمنطقهآزادقشم«:

طرح جامع گردشگری قشم تدوین می شود

بهره برداری معدنی با ثبت ملی قله شاهوار باید محدود شود

جهان سینماگرشگری

زدن ماسک در سینماهای آمریکا اختیاری شد
سه مجموعه بزرگ سینماهای زنجیره ای در آمریکا اعلام 
کردند که استفاده از ماسک از این پس اجباری 
نخواهد بود، در راستای دستورالعمل های 
بهداشتی در آمریکا، سه سینماهای زنجیره 
ای در این کشور اعلام کردند که از این 
در حین  استفاده ماسک  به  الزامی  پس 
تماشای فیلم برای افرادی که واکسیناسیون 

کامل انجام داده اند، نیست.

نگارش فیلمنامه »جوکر ۲«
تاد فیلیپس به عنوان یکی از نویسندگان فیلمنامه 

»جوکر ۲« بازمی گردد. فیلیپس که کارگردان 
و یکی از نویسندگان فیلم »جوکر« بود، 
رسماً به عنوان یکی از نویسندگان فیلم 
بعدی »جوکر« انتخاب شده است، فیلم 

نخست هم با تحسین منتقدان روبه رو شد 
و هم چندین جایزه مهم را از آن خود کرد.

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »غلامحسین نقشینه«
 - هنرپیشه فقید تئاتر، سینما و تلویزیون - را گرامی می دارد

مکث

باحضوروزیرورزش؛
آیین گرامیداشت روز فرهنگ 

پهلوانی برگزار شد
ورزش  و  پهلوانی  فرهنگ  ملی  روز  گرامیداشت  مراسم 
زورخانه ای روز گذشته )شنبه( با حضور وزیر ورزش و جوانان 
در  واقع  سلیمانی«  »قاسم  شهید  دلها  سردار  زورخانه  در 

دهکده المپیک تهران برگزار شد.
به گزارش »دنیای هوادار«، در تقویم رسمی کشور ۱۷ شوال 
به عنوان روز فرهنگ پهلوانی و ورزش زورخانه ای ثبت شده 

است.
این مراسم دیروز شنبه ۸ خردادماه سالجاری با حضور مسعود 
احمدی  سیدعبدالحمید  جوانان،  و  ورزش  وزیر  سلطانی فر 
ورزش  وزارت  همگانی  ورزش  توسعه  و  فرهنگی  معاون 
ورزش های  فدراسیون  سرپرست  ملکی  مسعود  جوانان،  و 
زورخانه ای و کشتی پهلوانی، سطوتی مدیر کل دفتر فرهنگی 
وزارت ورزش و جوانان، خسروی مدیرکل دفتر امور مشترک 
و  ورزش  مدیرکل  پریچهره  نصرالله  ورزشی،  فدراسیون های 
جوانان استان تهران، سهرابیان رئیس فدراسیون قایقرانی، 

پیشکسوتان و قهرمانان رشته های مختلف ورزشی برگزار شد.
سرپرست فدراسیون ورزش های زورخانه ای و کشتی پهلوانی، 
معاون فرهنگی و توسعه ورزش همگانی وزارت ورزش و 
جوانان و سرور رئیس موسسه فرهنگی اکو از شخصیت هایی 
بودند که در این مراسم  به مناسبت روز فرهنگ پهلوانی به 

سخنرانی پرداختند.
علی  امیرالمومنین  وصف حضرت  در  مرشدی  هنر  اجرای 
)ع( توسط مرشد مجید خلیلی و اجرای ورزش زورخانه ای 
توسط اعضای تیم جوانمردان ایران زمین از دیگر بخش های 
این مراسم بود. در پایان این آیین توسط مقام عالی وزارت 
ورزش و جوانان از خانواده معظم شهدای ورزشکار، قهرمانان 
و جوانمردان با اهدای لوح سپاس و هدایای نقدی تجلیل به 
عمل آمد. رئیس موسسه فرهنگی اکو در آئین ملی روز فرهنگ 
پهلوانی گفت: ما ملت های سرزمین اکو، فامیل هایی گمشده 
از یکدیگریم که  یقینا روزی دوباره بهم باز خواهیم گشت 
ولی چه خوب که عمر این جدایی ها را کوتاه کنیم و از آیین 
دیرین پهلوانی، پلی به سوی هم بسازیم. »سرور بختی« اظهار 
داشت: به خود می بالم از اینکه فرصت سخن راندن در جمعی 
را یافته ام که گوهر »پهلوانی« را در صدف »زورخانه ها«  پاس 
می دارند و میراث دار بزرگانی شده اند که از دیرباز رسم »نان و 
نمک« بر ما آموختند تا عطر »فتوت«  از »فطرت« ما زدوده 
نشود. سخن راندن از پهلوانی در جمع پهلوانان، سخن آسانی 
نیست. معتقدم که ما مردمان این منطقه تاریخی از ترکیه 
تا پاکستان راهی جز بازگشت به هویت اصیل خویش برای 
گسترش دوستی و برادری نداریم و در همین راستاست که به 

احیای رسم دیرین پهلوانی بشدت نیازمندیم..
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ورزشی
بیچاره فرزند آدم ! اجلش پنهان ، بیماری هایش پوشیده ، اعمالش هم نوشته شده ، پشه ای 
او را آزار می دهد ، جرعه ای گلوگیرش شده او را از پای در آورد ، و عرق کردنی او را بد بو سازد !
نهج البلاغه حکمت ۴۲۰

مسائل زیادی همچون بی اعتمادی به جوانان، سالها است 
که دامن گیر مقامات فدراسیون و مربیان وارداتی شده 

است.
تاخُیر در ورود آقای ولادیمیر آلکنو سرمربی روسی تبار 
به ایران و کمبود انجام تمرینات تیمی، بیماری سعید 
معروف کاپیتان تیم ملی و عدم استفاده از جوانان با 
انگیزه، سبب گردید تا تیم ملی والیبال کشورمان در اولین 
گام برابر تیم ژاپن، تن به شکست سنگین  ودور از انتظار 
۳ بر صفر دهد و با یک پله سقوط بعد از تیم ژاپن در رده 

نهم جهان قرار بگیرد.
بی تردید با نگاهی کارشناسانه، به بازی  تیم ملی در این 
دیدار، نمایی از بی تفاوتی و دست کم گرفتن حریف 
کاملًا  توکیو   ۲۰۲۱ المپیک  مسابقات  میزبان  آسیاییِ 

مشهود بود.

با دیدن بازی تیم ملی در مصاف با تیم ژاپن به این 
واقعیت رسیدیم که چه عواملی باعث شد تا در روزهایی 
که هم جوانان و هم بازیکنان میان سالِ ما، از هر لحاظ 
در آمادگی جسمی و روحیِ آرمانی به سر می بردند بکار 
گرفته نشدند، که اگر کادر فنی تیم ملی ایران با آنالیز دقیق 
تر و برنامه  ریزی اصولی تر و تعویض های به موقع اقدام 
به استفاده از یاران جوان با انگیزه نیمکت  نشین می کرد تا 
با بزرگان پر تجربه عجین شوند و با نیروی جوانی و انگیزه 
بالادر دیدار با ژاپن به میدان فراخوانده می شدند، بدون 
تردید پیروزی دور از دسترس تیم ما نبود، که متاسُفانه 
خست آقای ولادیمیر آلکنو در تعویض و میدان دادن به 
جوانانی نظیر صابر کاظمی، مسعود غلامی، امیرحسین 
اسفندیار و علی شفیعی، این شانس را از تیم ما گرفت 
که باید مورد  نقد و بررسی تحلیل گران؛، کارشناسان و 

منتقدان والیبال قرار بگیرد.
اما در دومین روز از مسابقات والیبال لیگ ملت ها که 
به میزبانی کشور ایتالیا و در شهر ریمینی برگزار می شود، 
تیم ملی والیبال کشورمان در مصاف با تیم تمام حرفه 
ای روسیه، با تیمی متحول شده و ترکیبی جوان پای به 
میدان گذاشت و درمقابله با تیم روسیه با روحیه ای بالا و 
جسارت و شجاعتی مثال زدنی موفق شد یک ست را هم 

۲۰/۲۵ به سود خود تمام کند.

تیم روسیه در رویارویی با تیم ملی ایران که به واقع قدرت 
اول آسیا و تا دیروز در رده هشتم جهان قرار داشت،  در 
ست دوم متوقف ماند تا بر همگان ثابت شود که باز هم 
ایران با جوانانش می تواند قدرت بی چون و چرای قاره 

کهن آسیا و اقیانوسیه باشد.
با  با تیم روسیه  ایران در مصاف   سروقامتان والیبال 
استفاده از بازیکنان جوان به ویژه امیر حسین اسفندیار 
ستاره این دیدار و صابر کاظمی یار قدرتی چپ دست و 
علی شفیعی یار سرعتی با عملکردی خوب و قابل قبول، 
نشان دادند که اگر به آنها بهاء لازم داده شود، توانایی 

برابری با بزرگان را دارا هستند.
در این دیدار، تیم ایران با ترکیب جوان ترها که بی شک 
آینده والیبال ایران متعلق به همین جوان ها است، در  
بازی با تیم روسیه، همچون شیران غرش کردند و برای 
نیل به پیروزی و رسیدن به شرایط آرمانی گام برداشتند 

که باید به تک تک آن ها احسنت گفت.
اما به مسئولان غیروالیبالی که وعده ایستادن تیم ملی 
ایران با این نفرات برروی سکوی المپیک را داده اند باید 

گفت: تاکی می خواهید سورنا را از سر گشادش بدمید؟!
تیمی که گاهی در گرفتن توپ های اول و دفاع روی توپ 
و تور زمانی هم در زدن سرویس، ناموفق نشان داده و به 
عبارتی لنگ می زند، چطور می تواند در مصاف با تیم های 
قدرتمند و سرآمد تیم های اروپایی وآمریکایی عرض اندام 

کند و به سکو برسد!؟
در این شرایط که تیم ملی در کوران رقابت های لیگ 
والیبال ملت ها است و کمتر از دوماه به برگزاری بازی 
های المپیک باقی نمانده است، قصد انتقاد نداریم تا مبادا 
باعث دلسردی و نا امیدی بازیکنانمان شود و امیدواریم 
با باخت سه بر یک امروز تیم جوان شده، آقای آلکنو با 
شناخت از یاران جوان و با تجربه ها، ترکیب اصلی تیم 
ملی را شناسایی کرده باشد، زیرا بازی های سختی را در 

روزهای آینده پیش رو داریم و وقت تنگ است.
گذر از تیم هلند و کانادا کار آسانی نیست اما اگر تیم 
نظم پیدا کند و با ترکیبی از جوانان و با تجربه ها به 
میدان برویم و با مهره چینی اصولی و نقشه های متنوع 
به لحاظ تکنیکی در قالب گروهی، بعد فنی و انسجام 
تیمی، نه تنها می توانیم در برابر دو تیم ذکر شده که در 
مصاف با ایتالیا هم پیروز میدان باشیم، البته به شرطی 
که حال سعید معروف بهبود یابد و در ترکیب اصلی 
تیم قرار بگیرد، چرا که معروف، علاوه بر تبحری که در 
کار سازندگی و بازی گردانی دارد، مدیری است با هوش 
در اداره و نظم دادن تیم و به واقع مربی درون زمین 
محسوب می شود، اما اگر کاپیتان با تجربه، به این بازی 
ها نرسد و به تیم روحیه ندهد، نتیجه گیری برای تیم 

ملی ما سخت خواهد  شد.

دردومینروزازرقابتهایلیگوالیبالملتها؛

جنگ شجاعانه جوانانِ ایران با روسیه، تحسین بر انگیز بود
تا کی می خواهید سورنا را از سرِ گشادش بدمید آقای داورزنی؟!

توپ و تورداستان جلد

پایانِ  در  پرسپولیس  و  استقلال  »خصوصی سازی«  حواشی 
وزارت  عملکرد  حالا  و  رسیده  خود  اوج  به  دوازدهم  دولت 
ورزش و جوانان در این موضوع هم با سنوات دیگر با انتقادات 

گسترده ای روبه رو شده است.
اصل ۹۰  کمیسیون  در  جوانان  و  ورزش  وزیر  از حضور  پس 
مجلس شورای اسلامی، بازهم موضوع خصوصی سازی استقلال 
و پرسپولیس مطرح شد و طبق ادعای وزارت ورزش، تمامی 
مراحل این پروژه در وزارتِ مذکور نهایی شده و اسناد مربوط 
به آن هم در اختیار سازمان خصوصی سازی قرار گرفته و زمان 
زیادی تا عرضه سهام سرخابی های پایتخت در فرابورس باقی 

نمانده است.
اینکه خصوصی سازی سرخابی ها تا این مدت یک پروژه تبلیغاتی 
بوده است به کنار، اما طبق شواهد موجود، این بار وزارت ورزش 
و جوانان، اصرارِ عجیبی به نهایی شدن این موضوع دارد و گویا 
عزم آن ها برای »نابودی« استقلال و پرسپولیس جدی است، اما 
به علت اینکه این پروژه یک اقدام غیرشفاف و غیرعلمی بوده 
است، نگرانی های زیادی را برای حامیان این دو باشگاه بوجود 
آورده است و این اقدام وزارت ورزش را با موجی از انتقادات 

گسترده ای روبه رو کرده است.
عملکرد وزارت ورزش و جوانان در دولت دوازدهم که مشخص 
است، این کارنامه به حدی تاریک است که دیگر حوصله ای 
برای بحث در این مورد وجود ندارد و به اندازه کافی درخصوص 
صدارت پنج ساله جنابشان در وزارت ورزش و جوانان نوشتیم، از 
طرفی نوع رویکرد دولت دوازدهم هم در مقوله خصوصی سازی 
عیان است، نتایج چندین صنعتِ سرپا و فعالی که به لطف 
خصوصی  شدنِ غیراصولی در دولت دوازدهم به نابودی کشیده 
شدند، هم کاملا بیانگر عملکرد اسفناک دولت تدبیر و امید در 
این مقوله است، اما حالا با این سبقه ناامیدکننده، با چه معیار 
و مشخصه ای اصرار به خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس 
در پایانِ دولت دوازدهم وجود دارد؟ آن هم در وزارت ورزشی 
که بارها با تصمیمات خلق الساعه اش در ورزش کشور، منفعل 
بودنش را برای همگان به مرحله اثبات رسانده است، وزارت 
که  است  زده  پرسپولیسی  و  استقلال  به  ورزش چوبِ حراج 

سالیان مدیدی است در کنارشان درآمدزایی می کند.
اما موانع و مشکلات این واگذاری چیست؟ آیا این دو باشگاه 
آیا  فرابورس و بورس هستند ؟  به  اساساً واجد شرایط ورود 
ساختارهای لازم در این خصوص وجود دارد؟ سرنوشت این دو 

باشگاه پس از واگذاری چه خواهد بود؟
آن هم در شرایطی که این دو باشگاه، دیگر نه بنگاه اقتصادی 
سودده هستند و نه درآمد جاری دارند و اصلی ترین مشکل 
استقلال و پرسپولیس، برای ورود به بورس، همین نداشتن 
ساختار اقتصادی و حتی ورزشی مناسب است که به لطف 
وزارت ورزش، استقلال و پرسپولیس دیگر حتی توانایی تامین 
هزینه های جاری خود را هم ندارند و دست به دامانِ جیبِ 

هوادارانشان شده اند.
میلیاردی  صد  چند  بدهی های  تکلیف  دیگر،  طرف  از  اما 
سرخابی ها است که میزان آن به حدی زیاد است که مشخص 
نیست، حالا وزارت ورزش یک شرکت ابربدهکار ورشکسته را 
با چه متر و معیاری، می خواهد چندین درصد از سهامش در 
بازار دوم بورس قیمت گذاری و عرضه کند؟ باشگاه هایی که تنها 
بدهی های مالیاتی شان به اندازه بودجه چند فصلشان است، با 
چه شرایطی خصوصی سازی می شوند؟ اصلا کدام سهامداری 

خریداری  را  ده  زیان  های  است، سهام چنین شرکت  حاضر 
نماید؟

یکی از مهم ترین مسائل در مقوله خصوصی سازی این است که 
شرکت دولتی، تمام گزارش های مالی به صورت شفاف عرضه 
کند و تمام بدهی و درآمدهای آن شرکت مشخص باشد و هیچ 
ابهامی در حسابرسی های انجام شده وجود نداشته باشد و 
اساساً یکی از مهمترین عوامل در این زمینه، دارا بودن ساختار 
مالی قوی و مناسب است یعنی باید همه چیز شفاف  و قابل 
بررسی باشد و هیچ نقطه تاریکی خصوصا در قراردادها بازیکنان 
و قراردادهای حامیان مالی وجود نداشته باشد، حالا طبق این 
تعریف، استقلال و پرسپولیس توانایی خصوصی شدن را دارند؟ 
مسئله بعدی این است که اموال این باشگاه ها با چه ترازی 
قیمت گذاری شده است، اصلا نظارتی روی این کار وجود داشته 
به  باشگاه استقلال  ارزش گذاری ها بخصوص در  این  است؟ 
حدی پایین است که گویا عرضه آن چند درصد سهام مذکور، 
قرار است به افرادی تعلق پیدا کند که خودِ دولت می خواهد 
و به نوعی گویا یک بازی از پیش تعیین شده است و اصلا 

استقلال را وزارت ورزش به حراج گذاشته است.
انتظار بر این است که سازمان خصوصی سازی در برابر اسناد 
ارائه شده از سوی وزارت ورزش با جدیت بیشتری تحقیق کند، 
زیرا با شرایط موجود، احتمال »سند سازی« و »فاکتورسازی« در 

این دو باشگاه ها بیش از قبل شده است.
حالا اصلا وزارت ورزش به هدف خود رسید و این ۱۰ تا ۱۵ 
درصد از سهام استقلال و پرسپولیس هم خصوصی سازی کرد، 
تکلیف مابقی سهام این دو باشگاه چه می شود؟ آن وقت 
است که بازهم آن ها دولتی محسوب می شوند وزارت ورزش 
یا همان دولت می خواهد برای آن ها تصمیم گیری کند و این 
موضوع دیگر خصوصی سازی محسوب نمی شود، پس عملًا 
این اقدام چیزی جز عوام فریبی نیست، گویا خصوصی سازی 
سرخابی ها  بیشتر وجه صوری داشته و در عمل کماکان 
سایه ی دولت، به صورت مستقیم و غیر مستقیم بر سر آن ها 
استمرار خواهد داشت و عملاً استقلال و پرسپولیس را فقط 

ورطه نابودی می کشد.
است،  اسلامی«  شورای  »مجلس  نقش  نکته،  مهم ترین  اما 
مجلس به عنوان یکی از اصلی ترین نهادهای نظارتی کشور، 
تکلیفِ  کند،  ورود  به مقوله خصوصی سازی سرخابی ها  باید 
وزارت ورزش و جوانان که مشخص است، اما مجلس شورای 
اسلامی نباید اجازه اجرایی شدن این طرح غیرشفاف و پرابهام 
را بدهد، درخصوص این پنج سالِ شوم وزارت ورزش و جوانان 
که اتفاق خاصی رخ نداد و احدی در وزارت ورزش پاسخگوی 
عملکردِ اسفناکش نبود، امیدواریم این بار نهادهای نظارتی به 
موضوع خصوصی سازی استقلال و پرسپولیس ورود کند و مانع 

از غارت این دو سرمایه مردمی کشور شوند.

الزامتفحص»مجلسشورایاسلامی«درموضوع»خصوصیسازی«؛

چوبِ حــراج!

محمدرضاولیزاده

دبیرسرویسورزشی

اصغرقلندری

نویسندهوروزنامهنگار
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»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »رهی معیری«ورزشی
 -  شعر و ترانه سرای فقید - را گرامی می دارد

کیش؛ ساحل آرامش یا متلاطم؟! 
نوشتیم که حلقه  در مطلبی  دیروز 
یک  با  فوتبال  فدراسیون  ای  رسانه 
اجزای  همه  خودخواهانه  انحصار 
فدراسیون را قبضه کرده و متاسفانه 
بی  هم  فوتبال  فدراسیون  رییس 
بازی  دنبال  مسائل  این  به  توجه 
های خویش است و تصور می کند 
که با این حلقه رسانه ای و نشست با 
سازمان های مختلف چنان جای پای 

خود را محکم کرده است که توپ هم تکانش نمی دهد .
امروز متاسفانه اطراف تیم ملی خیلی بیش از حد شلوغ و بلبشو است، 
در اردوی کیش افراد را به درجه یک و دو و سه تقسیم کرده اند و 
از جمله خبرنگاران که دیروز یک نمونه از بی حرمتی به خبرنگاران را 

دیدیم، به خبر زیر توجه کنید:
در حاشیه اردوی امروز تیم ملی، درگیری عجیبی بین خبرنگاران و 

مدیران فدراسیون رخ داده است.
داستان از این قرار است که مدیران فدراسیون از خبرنگاران و اصحاب 
رسانه به هنگام ناهار با استامبولی پذیرایی کرده اند و همین امر 
منجر به درگیری طرفین شده است، خبرنگاران پس از این اتفاق به 
نشانه قهر ورزشگاه المپیک را ترک کرده و به هتل رفتند و مدیران 
فدراسیون در حال حاضر در راهروهای هتل آرامیس در حال دلجویی 

از اصحاب رسانه هستند.
البته بازهم ما اهالی رسانه را مقصر می دانیم که چرا با یک تلفن 
خود را به فرودگاه رسانده اند و انگار زرق و برق کیش بدجوری برخی 
را گرفته است در حالیکه اگر خبری هم باشد آن حلقه رسانه ای اجازه 
نمی دهد که قطره آبی بچکد، واقعاً حرف خبرنگاران رسانه در کیش 
یک پرس غذا نبوده است ولی آنها وقتی تبعیض بین خود و برخی 
همراهان تیم ملی و بوقچی ها و دوقچی ها و دلالان را دیده اند، 

صدایشان در آمده است.
آقای عزیزی خادم تصور نکند که با انتخاب یک سرپرست موجه به نام 
خورشیدی برای تیم ملی که زحمت کش  است و تمام تلاش خود را بکار 
گرفته تا تیم ملی آرامش داشته باشد و با دعوت از کریم باقری می تواند 
همه ضعف ها را بپوشاند، آنچه که امروز تیم ملی فوتبال به آن نیاز دارد 
آرامش است ولی دقیقا در اردوی کیش تنها چیزی که دیده نمی شود 
آرامش است، دود این بلبشو در دو بازی مقابل بحرین و عراق به چشم 

تیم ملی خواهد رفت.

گفت و گویادداشت

علی نکویی از چهره های شاخص رشته ژیمناستیک 
گفت: هر چه فدراسیون گذشته کاشته بود فدراسیون 

فعلی درو کرد و سند آن را به نام خود زد.
»علی نکویی« از چهره های شاخص ژیمناستیک استان 
اصفهان و کشور با سابقه طولانی در این ورزش پایه و 
مادر در رابطه با اتفاقات این روزهای رشته ژیمناستیک 
در گفت و گویی با روزنامه »دنیای هوادار« بیان کرد: 
اهالی فن و كارشناسان ژیمناستیك  خوب میدانند این 
رشته ورزشی با دو یا سه سال فعالیت به بار نمی نشیند، 
خصوصا که بیش از یک سال نیز کرونا اجازه فعالیت 
در  توفیقی  اگر  بنابراین  است،  نداده  را  ورزشکاران  به 
ژیمناستیک حاصل شده باشد، متعلق به فدراسیون فعلی 
نیست و گذشتگان اسباب این موفقیت را فراهم کرده اند 
همانطور که اولین تا سومین مدال آسیایی حاصل تلاش 

دست اندرکاران گذشته فدراسیون بود.
وی افزود: متاسفانه تعدادی از افراد ناآگاه و غیرمتخصص 
این رشته ورزشی تمام عناوین كسب شده را به فدراسیون 
فعلی می چسبانند، در حالیکه این ادعا دور از واقعیت 
است، معلوم نیست این افراد با کدام استدلال چنین 
حرف هایی را می زنند و اصلا دلیل اینکه بیش از اندازه 

برای ماندن اینچه درگاهی اصرار دارند را نمی توان درک 
کرد.

رییس پیشین کمیته آکروژیم فدراسیون ژیمناستیک 
خاطرنشان کرد: زمانی كه بنده به عنوان رئیس شاخه 
آكروژیم ابلاغ گرفتم، بعد از یك سال، تیم آكروژیم به 
مسابقات آسیایی اعزام شد و در این مسابقات دو مقام 
تیمی كسب كرد )دومی و سومی( خود من بهتر از هر 
کسی می دانستم که این مقام ها حاصل تلاش یكساله 
من نبوده است،  در دیگر بخش ها و زیر شاخه ها نیز 
شرایط همان است و هیچکس نمی تواند ادعای دیگری 

مطرح کند. 
این مربی باسابقه تاکید کرد: حاصل عملکرد اینچه 
درگاهی در آینده مشخص خواهد شد و تازه آن زمان 
روشن می شود چه بر سر ژیمناستیک آمده و کجای 
کار قرار داریم، برخی دوستان فعلا جوگیر شده برای 
و  کنند  می  خوانی  رجز  قدرت  مسند  بر  وی  ماندن 
هیاهو راه انداخته اند که چنین و چنان می کنیم، 
باشند و  افراد توصیه می کنم توجه داشته  این  به 
یکبار دیگر به این مسئله فکر کنند که احراز نشدن 
صلاحیت هر کدام از نامزدها، نداشتن سابقه مدیریتی 
این دست است،  از  مالی و مسائلی  یا موارد  کافی 
اکثر نامزدهای فدراسیون ژیمناستیک مشمول بحث 
اند اما در مورد اینچه درگاهی ظاهراً  مدیریتی شده 
مورد دوم پررنگ تر است به همین دلیل ضرورت دارد 
معدود کسانی که کاسه داغ تر از آش شده اند به این 
مورد دقت کنند که حتما نهادهای نظارتی دلایلی برای 

اقدام خود داشته اند.
به  منحصر  ژیمناستیک  خانواده  شد:  آور  یاد  نکویی 
قحط  رشته  این  در  خوشبختانه  و  نیست  نفر  چند 
کسی  شخصی  ملک  هم  فدراسیون  نداریم،  الرجال 
نیست، هیات های استانی و تمام کسانی که برای 
این ورزش زحمت کشیده و خون دل خورده اند بهتر 

از هر کسی می دانند پشتوانه آنها، عملکرد موفقیت 
آمیز خودشان است، بنابراین ترس ندارند که با تغییرات 
احتمالی در فدراسیون جایگاه خود را از دست بدهند، 
کسانی از رفتن درگاهی ناراحت اند که همزمان دو سه 
مسئولیت را با هم به عهده گرفته و از قضا در هیچ 
کدام از آنها موفق نبوده اند، نمونه اش برخی هیات ها 
هستند که با پذیرش برخی مسئولیت ها در فدراسیون 
از وظیفه اصلی خود در استان خود غافل شده اند، در 
نتیجه ژیمناستیک در استان های آنان به قهقرا رفته و 

از گذشته خود فاصله گرفته است.
وی در پایان گفت: توصیه من در این شرایط صبوری و 
آرامش جامعه ژیمناستیک است تا در آستانه انتخابات 
این فدراسیون با همدلی و اتفاق نظر بهترین تصمیم برای 

آینده این ورزش پایه گرفته شود.

»علینکویی«درگفتوگوبا»دنیایهوادار«:

فدراسیون  ژیمناستیک ملک شخصی یک عده خاص نیست!
هر چه فدراسیون گذشته کاشته بود، اینها درو کردند

اعتیاد؛ زنجیری نامرئی بر پای انسانیت

این تعبیر، نظر شخصی من است که: 
»اعتیاد برابر است با انسانیت آسیب دیده و یا شاید از دست رفته...«
معمولا وقتی در کلاس های مهارت ورزی بهبودی مطرح 
میکنم با واکنش هایی از سوی تعدادی از حاضرین در هر 
جمعی روبرو میشوم که این تعبیر صحیح نیست و یا اینکه 
اعتیاد ارتباطی با انسانیتِ فرد ندارد، اما در پایان این بحث 
احتمالا با من هم عقیده میشوند که اعتیاد اثر مستقیمی 

روی انسانیت فرد دارد. 
اگر تعریف مشخصی از انسان داشته باشیم، میتوانیم بگوییم 
که انسان جدا از ذات الهی که درون خود دارد  موجودیست 
خارق العاده با مجموعه ای شگفت اور از ابعادِ جسمی، فکری، 
روحی روانی، احساسات، روابط شخصی و اجتماعی، ارزش ها 
و اخلاقیات، معنویات و... که وجه تمایز آن با سایر موجودات 
و مخلوقات همین تکامل یافتگیِ ابعاد می باشد و متاسفانه 
بیماری اعتیاد میتواند بر جزء یا همه ی این ابعاد تاثیر بگذارد 

که بصورت خلاصه اشاره ای بر آن دارم:
از لحاظ جسمی که قطعا نمود آن مشهودتر است, فرد با 

مصرف مواد دچار مشکلات جسمی نظیر تغییر شکل ظاهری, 
فرسایش دندان و کبودی لب و صورت و لاغری یا چاقی غیر 
عادی، ضعیف شدن توان حرکتی و کاری، اختلال در خوردن 
و خوابیدن و تغذیه و مشکلات ریوی و گوارشی و کلیوی و... 
حتی مشکلات مغزی )که خود تعریف دیگری از این بیماری 

است( مواجه میشوند! 
پس فرد معتاد از لحاظ ابعاد جسم انسانی دچار آسیب و 
بیماری شده است! و مواد مصرفی تاثیر مستقیمی بر ماهیت 

جسمی و توان شخص بیمار دارد.
اما از لحاظ فکری نیز که مشخصه ی انسان است:

با مصرف مواد فرد دچار اختلال فکر میشود و الگوهای فکری 
شخص حول محور چرخه ی اعتیادی میباشد و الگوهایی 
نظیر انکار، توجیه بهانه و فرافکنی جایگزین فکر سالم میگردد، 
تصمیمات غلط و کارنامه شخص معتاد نشانگر آسیب جدی 

به این بُعد انسانی میباشد.
در جنبه ی روحی روانی به خوبی واضح است که فرد در 
اعتیاد فعال و اجباری ناخواسته با مشکلاتی نظیر افسردگی 
و احساس پوچی، انزوا و شرم اجتماعی و نوسان خلق روبرو 
میشود  و پس از مدتی کاملا ابعاد روحی روانی شخص معتاد 

دچار آسیب و بیماری میگردد.
در ابعاد احساسی میبینیم که فردی که دچار بیماری اعتیاد 
است تعادلی بر کنترل احساس و هیجان خود ندارد و شدت 
و ضعف احساسات در او بسیار به چشم می خورد غالبا 
در تناقض احساسی به سر میبرد یا بسیار منفعل میشود 
رفتارهای  با  مغرور  یا  گر  التماس  و  ضعیف  )شخصیتی 

خودخواهانه( و این چنین است که جایی برای بُعد احساسات 
صحیح  این انسان نمی گذارد.

از لحاظ روابط فردی و اجتماعی نیز به لحاظ مصرف هر نوع  
مواد اعتیادی شخص ارتباطات خود را از دست میدهد و 
حیطه ارتباطی فرد تحت تاثیر چرخه اعتیادی شکل میگیرد 
و معمولا ثبات ندارد، چه در محدوده خانواده چه در مقوله ی 
شغلی و اجتماعی، آمارهای بالای طلاق و شکست های رابطه, 

خود موید این نکته می باشد.
از لحاظ ارزش ها و اخلاقیات قطعا شخص به دو کاراکتر 
قبل و بعد اعتیاد تقسیم میشود و حتی اگر بخواهد هم 
نمی تواند پایبند به ارزش ها باشد البته در این جنبه انسانی 
وضعیت زندگی و معیشتی فرد کمی تاثیرگذار است و بدیهی 
است که برای فردی که با مشکلات  ناشی از مصرف روبرو 
است، صحبت از پایبندی به اصول اخلاقی و راستی کرداری 
و صداقت و... کمی دور از ذهن بنظر میرسد و اولویت فرد 

محسوب نمیشود.

ابعاد معنویِ انسان خود تعریف گسترده ای دارد که در مجالی 
به آن میپردازم اما یافتن معنا که هدف آرمانیه بّعد معنوی 
انسان است در افرادی که  در اجبار مصرف بیماری اعتیاد 
هستند بسیار دشوار و نادرست است., رهایی یا نجاتِ دوباره 
ی بیمار ارتباط زیادی به زنده ماندن این بخش معنویِ انسان 

دارد..
در کنار این ابعاد ویژگی های دیگر انسان نظیر تشخیص، 
درک، تصمیم گیری، کنترل هیجانی، روابط جنسی، جهان 
بینی و بسیاری از موارد دیگر نیز به لحاظ اعتیاد دچار آسیب و 
یا حتی از بین رفتن میشود، بنابراین این تعبیر میتواند درست 
باشد که: اعتیاد یعنی زوال انسانیت! و صد البته که در صورت 
بازگشت فرد از منجلاب اعتیاد و رهایی از آن همه ی این ابعاد 
میتواند ترمیم و حتی ارتقا یابد چه بسا که بسیاری از نجات 
یافتگان از اعتیاد، در صورتی که قواعد و اصول بهبودیِ پایدار 
را پیش گرفته باشند میتوانند الگو و سرمشقی برای دیگران 

باشند و نماد انسانیت را تداعی بخشند.

سیدرضافیضآبادی

نویسندهوروزنامهنگار

امیرحسینبیات

درمانگراعتیاد

دریچه
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ستاد اصلاح طلبان حامی 
»رئیسی« آغاز به کار کرد

برای  پویشی  و  ستاد  کشور  اصلاح طلبان  از  جمعی 
حمایت از آیت الله رییسی در انتخابات ریاست جمهوری 

پیش رو راه اندازی کردند.
خضر خلیلی سخنگوی این کمپین در مصاحبه ای تاکید 
کرد: علیرغم انتقادات این فعالان اصلاح طلب به فرآیند 
بررسی صلاحیت ها، نظر به اینکه کناره جویی از انتخابات 
را همراستا با منافع ملی نمی دانند، با حفظ چارچوبهای 
انتخابات  در  مشارکت  به  تصمیم  اصلاح طلبانه  نگرش 

گرفته اند.
وی افزود: این مجموعه از فعالان اصلاح طلب بر اساس 
دیدگاه های مدرن، ملی و اطمینان بخشی که در بیانیه 
شده،  ذکر  وضوح  به  هم  رئیسی  الله  آیت  انتخاباتی 
تصمیم دارند در پویشی رو به گسترش و با هدف ایجاد 
و  مشکلات  از  کشور  گذر  برنامه   بر  تمرکز  و  همگرایی 
برای  سیاسی  جریانی  به شکل دهی  موجود  بحران های 
تشویق مردم به شرکت گسترده در انتخابات و حمایت از 

آیت الله رییسی اقدام نمایند.
رئیسی  آیت الله  جناب  گفت:  پویش  این  سخنگوی 
و  هستند  مستقل  نامزدی  که  کردند  اعلام  مشخصا 
با  مبارزه  زمینه  در  اصلاح طلبانه  و  مدرن  برنامه هایی 
و  تحریم ها  فوری  رفع  و  تنش زدایی  شفافیت،  فساد، 
تضمین آزادی های رسانه و بیان و رفع تبعیض های ناروا 
ارائه کرده اند که تحقق آنها باعث بهبود چشمگیر وضعیت 
سیاسی و اقتصادی کشور شده و کاهش فشار و سختی 

بر مردم عزیز کشورمان به همراه خواهد داشت.
اسلامی  های  انجمن  در  عضویت  سابقه  که  وی 
بر  تاکید  با  دارد،  را  دفتر تحکیم وحدت  و  دانشجویان 
این نکته که سابقه عموم افراد موسس این پویش نشان 
یا  با هدف سهم خواهی  نه  حرکتی  چنین  که  می دهد 
امتیازگیری از دولت آتی بلکه صرفا بر مبنای تحلیل آنها 
برای  آقای رییسی  توانایی  از وضعیت بحرانی کشور و 
شده  ارائه  برنامه  براساس  بحران ها  این  حل  به  کمک 
دلسوز  اصلاح طلبان  از همه  افزود:  است  گرفته  صورت 
ایران به ویژه بزرگان و پیشکسوتان دفاع از حقوق ملت 
آزاد و شکوفا متحمل  ایرانی  که بعضا در مسیر تحقق 
هزینه های سنگینی نیز شده اند تقاضا داریم ضمن حفظ 
فداکاری  و  با گذشت  اصلاح طلبانه خود،  مرزبندی های 
و با هدف متعالی نجات و توسعه ایران و کاهش آلام 
آقای  با  آغاز یک گفتگوی سازنده  برای  مردم عزیزمان، 
رئیسی، کاندیدای پیشتاز و معتمد نظام پیش قدم شوند 
و در این مسیر راهنمای ما شوند و البته پس از انتخابات 
برای  از وی  ایشان مطالبه گری  پیروزی  در صورت  هم 
تحقق برنامه ها را دنبال نمایند، به گفته خلیلی به زودی 
منتشر  و  صادر  کمپین  این  موسسین  تحلیلی  بیانیه  

خواهد شد.

رضایی: به زنان خانه دار حقوق می دهیم

تذکر ستاد کل به نامزدها درباره »سربازی«

انتخابات

سعید جلیلی در گفت و گویی تصویری در اینستاگرام با 
عنوان »روایت مسکن«، اظهار کرد: روند هشت سال گذشته 
نشان داد که دولت وظیفه ای جدی در تامین مسکن برای 
خود قائل نبوده است؛ در حالی که یکی از مهمترین حقوق 
شهروندی و وظایف قانونی دولت، تامین مسکن مورد نیاز 

مردم است.
وی ادامه داد: آقای روحانی گفتند که من با وزیر مسکن در 
این زمینه اختلاف نظر دارم؛ این حرف زمانی مطرح شد که 

شش سال از شروع دولت ایشان گذشته بود.
جلیلی تصریح کرد: تنها در سه سال، قیمت مسکن در کشور 
ما شش برابر شده؛ آیا نمی توانستید نقشی ایفا کنید که 
وضعیت مسکن به این شرایط تاسف باری که امروز هست 
درنیاید؟ شش برابر شدن قیمت مسکن و به تبع آن افزایش 
اجاره بها برای یک کارمند، یک کارگر و برای کسی که در 
طبقه متوسط جامعه است و باید تمام توانش را بگذارد تا 
بتواند مسکن تهیه کند، پرتگاه نیست؟ بعد می گویند ما می 

خواستیم کشور را از پرتگاه نجات بدهیم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تاکید کرد: با ساخت 
مسکن نه تنها نیاز مردم برطرف می شود بلکه این صنعت به 
عنوان پیشران و در ارتباط با بیش از صد صنعت دیگر بوده و 

همچنین در رابطه مستقیم با بحث اشتغال است.
وی با اشاره به اقدامات »کارگروه مسکن دولت سایه« در 
سالهای اخیر اظهار داشت: یکی از تجربه سایر کشور های 
دنیا در حوزه مسکن، مالیات بر عایدی سرمایه است؛ این 
مالیات در حوزه مسکن به این معناست که اگر افراد با قصد 
سرمایه گذاری وارد بازار مسکن می شوند و اقدام به خرید 

می کنند، باید مالیات متناسب آن را بپردازند.
جلیلی گفت: در دولت سایه نیز یکی از مهمترین کارها، 
در حوزه  بویژه  عایدی سرمایه  بر  مالیات  بسته   پیشنهاد 
مسکن بود که به مجلس شورای اسلامی تقدیم شد. با 
تغییر رئیس مجلس، بحث مالیات بر عایدی سرمایه جدی 
گرفته شد و خوشبختانه گام های بسیار خوبی برای تحقق 

آن برداشته شده است.
وی در ادامه با اشاره به خلق روزانه ۲ هزار میلیارد تومان 

نقدینگی و سرگردانی آن، خاطرنشان کرد: باید بپرسیم چه 
میزان از این حجم خلق پولی که صورت می گیرد، به عنوان 
تسهیلات مسکن به مردم پرداخت شده است؟ در بسیاری از 
کشورهای دنیا با تسهیلات مسکن می توانند بیش از نیمی 
از مبلغ خانه را پرداخت کنند اما در کشور ما این میزان تنها 

پانزده درصد را تشکیل می دهد.
جمهوری  ریاست  انتخابات  دوره  سیزدهمین  کاندیدای 
با بیان اینکه مسکن دارای ابعاد فرهنگی و اجتماعی نیز 
هست، گفت: از دوره ای که سالانه ۸۵۰ هزار واحد مسکونی 
در کشور تولید می شده است، امروز به تولید ۳۵۰ هزار واحد 
رسیدیم؛ در کنار این آمار، آمار ازدواج جوانان نیز قابل لحاظ 
بوده و از حدود سالانه ۸۰۰ هزار ازدواج به ۵۰۰ هزار فقره 

رسیده است.
وی افزود: تسهیل تشکیل خانواده یکی دیگر از وظایف 
اصلی دولت است؛ شما می بینید وضعیت فعلی بازار مسکن 

بر ازدواج جوانان نیز تاثیر منفی گذاشته است.
جلیلی با بیان خاطره ای از دوران مسئولیت در وزارت امور 
خارجه، تصریح کرد: در دیداری که در ابتدای دولت نهم با 
آقای چاوز داشتیم، ونزوئلا تمایل فراوانی برای حضور ایران 
جهت ساخت مسکن انبوه در این کشور داشت. سفارشی که 
به ما داده شد ساخت حدود ۱۰ هزار واحد مسکونی به ارزش 
۳ میلیارد دلار بود که مهندسان ایرانی با مصالح داخلی آن 

پروژه را به اتمام رساندند.
وی افزود: همان زمان در برخی رسانه ها علیه دولت هجمه 

شد که ونزوئلا چه از جان ما می خواهد! جالب اینجاست 
بواسطه  اخیر،  دوره  دو  در  فعلی  دولت  وزرای  برخی 

شرکت های خصوصی شان در آن پروژه ها حضور داشتند!
جلیلی تاکید کرد: وقتی به این آقایان گفته می شد که 
اثر  است، می گفتند  اینگونه  بازار مسکن  چرا وضعیت 
تحریم است؛ زمین، مصالح تولید داخل و نیروی انسانی 
دخیل در صنعت مسکن چه ربطی به تحریم دارد؟ هر 
نیاز جامعه ساخته  با  یک واحد مسکنی که متناسب 
نمی شود، یعنی یک خانواده امید صاحب خانه شدنش 

کمتر میشود.
وی با بیان اینکه شش برابر شدن قیمت مسکن و نصف 
شدن آمار ساخت و ساز به اشتغال کشور آسیب وارد کرد، 
اظهار داشت: برای هر صد متر واحد مسکونی، یک و نیم 
شغل مستقیم و یک شغل غیر مستقیم ایجاد می شود؛ 
وقتی ۳۵۰ هزار واحد مسکونی سالانه در این دولت ساخته 

نشد، چه میزان بیکاری به وجود می آید؟
جلیلی همچنین تصریح کرد: ساخت و سازهایی که تا ده 
دوازده سال گذشته انجام شده، اگر مبتنی بر یک هدایت 
صحیح از سوی شورای عالی شهرسازی بود، چهره  شهرها 
کشورهای  در  می آمد.  نظر  به  دلنشین تر  و  زیباتر  بسیار 
دنیا، خیابان ها تابع یک معماری خاص هستند و به شهر 
سرزندگی می بخشد؛ یعنی در همین موضوع مسکن نباید 
به حداقل ها اکتفا شود، بلکه مسئله معماری از اهمیت 

برخوردار است.

نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری با بیان 
اینکه خانه داری در دولت ما شغل محسوب می شود، گفت: 

به زنان خانه دار حقوق می دهیم.
محسن رضایی در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در دولت 
ما از هیات دولت گرفته تا خانه های ملت ایران برای بانوان 
برنامه خواهیم داشت، اظهار کرد: حتما در هیات دولت 
بانوان حضور خواهند داشت و حداقل دو تن از اعضای 

هیات دولت من از بانوان خواهند بود.
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: 
در کسب و کارهای کشور، تجارت و در کسب و کارهای 
خانگی، به بانوان امکانات لازم را می دهیم تا توان تولید و 

کسب درآمد داشته باشند. بار معیشت خانه را کاهش داده 
و رفاه بیشتری داشته باشند.

وی با بیان اینکه خانه داری را یک شغل محسوب کرده و به 
این شغل حقوق خواهم داد، تصریح کرد: دو وظیفه را برعهده 
زنان خواهیم گذاشت؛ یکی تربیت فرزند است که مهمترین 
بهداشت و  ایران هستند و دیگری مساله  آینده  سرمایه 
سلامت است تا خانواده هایی با بنیاد سلامت و بهداشت 
داشته باشیم که در اثر یک ویروس عالمگیر کرونا اینطور 
نباشد که همه دست و پای خود را گم کنند و موضوعی که 
می توان در خانه آن را حل کرد تبدیل به یک مشکل در سطح 

کشور شده و بخش های مختلف کشور را درگیر کند.

کاندیداهای  گفت:  نیروهای مسلح  کل  سخنگوی ستاد 
ریاست جمهوری به هیچ عنوان مجاز نیستند که برای جذب 

رای به موضوعاتی مانند »سرباز حرفه ای« بپردازند.
سردار سرتیپ ابوالفضل شکارچی اظهار کرد: پرداختن به 
موضوع سرباز حرفه ای مستلزم کار کارشناسی در ستاد کل 
نیروهای مسلح است، به عبارت دیگر، ستاد کل نیروهای 
مسلح به هر آنچه در اقتدار دفاعی کشور اثر داشته باشد و 
بتواند از ظرفیت عظیم جوانان کشور استفاده کند و منافع 

جوانان را هم مد نظر داشته باشد، می پردازد.
البته نتیجه این  افزود:  ارشد نیروهای مسلح  سخنگوی 

بر  علاوه  که  بود  خواهد  گونه ای  به  کارشناسی  کارهای 
توجه به جوانان، آسیبی هم به امنیت و منافع ملی و 
قدرت بازدارندگی کشور وارد نشود؛ با این توضیح که تمام 
ملاحظاتی که درباره جوانان عزیز کشور وجود دارد نیز مد 

نظر قرار می گیرد.
سردار شکارچی تأکید کرد: کاندیداهای ریاست جمهوری 
به  رای  جذب  برای  که  نیستند  مجاز  عنوان  هیچ  به 
موضوعاتی مانند سرباز حرفه ای بپردازند، آنان می دانند 
که نباید بعضی کلیدواژه هایی که صرفاً کاربرد انتخاباتی 

دارد را استفاده کنند.

»سعیدجلیلی«مطرحکرد:

۶ برابر شدن قیمت مسکن در ۳ سال، نتیجه سیاست های اشتباه دولت است


